
Č. DOTAZ ODPOVĚĎ

1 Dobrý den, ráda bych se zeptala, jaký vliv budeme mít na implementaci AI Actu v ČR skutečnost, 

že nyní se hovoří o "pozastavování některých kroků v rámci prosazování AI Act" v souvislosti s 

obecnými modely ze strany samotné Evropské komise. Znamená to generální "zmrazení" příprav, 

co to může znamenat pro konkrétní subjekty, je to důvod pro vyčkávání např. z pohledu vydávání 

interních pravidel v podnicích, školení a pod...?

Česká republika navrhne odklad účinnosti některých částí AI Actu o 2 roky, ale příprava českého 

zákona bude i nadále pokračovat.

2 Na nedávné konferenci zaznělo, že ČR se hlásí k myšlence být "AI friendly country"; jsou již známy 

konkrétní legislativní kroky, které plánuje ČR přijmout, aby to nebyla jen deklarace:-)))? Jaké části 

AI Actu vnímáte jako "závadně restriktivní", aby ČR mohla svou ambici být "AI friendly country" 

naplnit. A jsou naopak z Vašeho pohledu některé části AI Actu, které ČR plánuje ve srovnání s AI 

Actem upravit v českém zákoně přísněji?

Nebude žádné zpřísňování oproti AI Actu. Cílem je být skutečně 'AI friendly', žádný gold-plating, 

naopak co nejnižší možné sankce, co nejširší výjimky pro výzkum a vývoj.

3 Ještě dotaz na rozsah dopadů strategie ČR na jednotlivce , tj. jaké konkrétní kroky si můžeme 

představit pod podporou a rozvojem gramotnosti široké veřejnosti jako jsou učitelé, státní správa 

a další profesní skupiny, dá se očekávat přenesení těchto výzev na jednotlivá ministerstva jako m. 

školství, práce apod. nebo to bude koordinováno od Vás, nebo nově zřízenými orgány ?

Rozvoj AI gramotnosti je v plánu, začíná se vytvářet platforma pod Ministerstvem vnitra, které má 

koordinovat AI přes resorty včetně školství.Výuka AI už probíha, a bude ještě posilena v rámci 

hodiny informatiky tak, aby  každý žák na základní škole prošel  hodinami tréninku AI.

4 Na závěr si dovoluji osobnější otázku, co Vás přesvědčilo přijmout post vládního zmocněnce pro AI 

a máte nějakou "noční můru" obecně z oblasti vývoje AI, nebo i z oblasti implementace AI v ČR, 

která Vás již nyní zneklidňuje?:-)))

Důvod byl racionální, přišel po cestě a dával mi smysl. Aby šlo prosadit systémový přístup k AI v 

ČR. Noční můrou' je byrokracie a že by se AI nasazovala formálně bez efektu.

5 Hezký den, jak stát plánuje posilovat důvěru veřejnosti v AI nástroje? Důvěru v AI stát plánuje posilovat edukací, zajistí, aby se AI využívala efektivně, koncepčně, a 

především aby přinášela reálné zlepšení veřejných služeb. Ukázat, kde se již využívá jako je 

bepečnost, obrana, predikce přírodních katastrof apod.

6 Jaké konkrétní projekty nebo služby už stát díky AI zlepšuje – třeba ve zdravotnictví, dopravě nebo 

správě? Je možné uvést třeba nějaký příklad?

Konkrétní oblasti s rozvojem AI: kyberbezpečnost, fintech, medtech. Stát se snaží vytvořit 

podmínky pro firmy i zefektivnit státní správu.

7 Počítá se i s tím, že by stát finančně podpořil ambasadory AI (aby na VŠ byly tato pozice byla 

vytvořena) na veřejných vysokých školách? Alespoň po nějaké období? Myšleno včetně financí na 

jejich základní zaškolení?

Na tom, pracujeme ve spluprací s MŠMT a připravujeme, aby byl nějaký ambasador. Který by   měl  

garanci, za  výukou, umělé inteligence, sledoval  trendy, sám se vlastně držel v obraze, samozřemě 

finančně ohodnocen

8 Dobré ráno, a hned dotaz: Jakým způsobem bude Finanční správa používat nástroje umělé 

inteligence a strojového učení?

Na to neumím odpovědět, s finanční správou jsem o tom ještě nehovořil. Obecně ministerstvo 

financí je zapojené  v našem týmu, v rámci výboru AI, hraje aktivní roli, ale jak státní správa 

konkrétně budou implementovat AI na to odpovědět neumím, ale můžu se s nimi setkat a zeptat 

se jich.

9 Dobrý den, na kariérních stránkách MPO byli vypsané pozice pro rozvoj AI. Jsou pozice zatíženy 

úřednickou zkouškou?

Pozice na MPO budou pravděpodobně zatíženy úřednickou zkouškou, protože jde o standardní 

pracovní poměr podle služebního zákona.

10 Dobré ráno, co bude předmětem zákona o AI? Něco vyloženě specifického pro české prostředí? Zákon bude obsahovat zejména popis infrastruktury (ČTÚ, UNMZ, atd.), výjimky pro výzkum, 

sankce na nejnižší úrovni. Nebude nic specifického navíc.

11 Máte prosím nějakou formu komunikace nebo spolupráce s panem Mikolovem v oblasti umělé 

inteligence?

S Tomášem Mikolovem i jeho týmem komunikuji  a doufám, že do budoucna se zapojí a využijeme 

jeho knowhow.

12 Zdravím. Zajímá mne Váš názor: Proč náš stát dopustí, že lidi typu Tomáš Mikolov to nakonec 

vzdají a odejdou z akademického prostředí do komerční sféry? Co stát udělá pro to, aby na 

základní výzkum v oblasti AI byly peníze, zejména na platy mladých a a talentovaných 

výzkumníků?

Určitě se nám tohle nemůže stávat a budem pracovat na tom, abychom podpořili vědeckou 

komunitu. S její spoluprací a zároveň MŠMT připravujeme virtuální AI institut, který bude 

zajišťovat dlouhodobé financování ooblasti AI.

13 Dobrý den, připravuje se už harmonogram nasazení sandboxu, resp. je k němu dostupných více 

informací? Domnívám se, že funkční regulatorní sandbox by byl velkou pomocí, bez ohledu na 

účinnost AI Actu

Sandbox připravuje Česká agentura pro standardizaci. Bude se inspirovat v zahraničí, např. 

Estonsko. Důležitá bude výstupní zpráva využitelná i pro certifikaci.

14 Vážený pane Kavalírku, máte již kompletně obsazený tým (Oddělení AI) na MPO ? Mohl byste 

nám, prosíme, alespoň stručně představit Vaše kolegy / jednotlivé pozice ?

Oddělení bude mít 8 lidí, aktuálně probíhá výběrové řízení. Hledají se právníci, IT specialisté, 

projektoví manažeři. Cílem je tým naplnit do prázdnin.

15 Vážený pane náměstku, gratuluji k dosavadním úspěchům a držím palce, aby se práce i nadále 

dařila. Dovolte mi prosím několik otázek z oblasti Univerzit a implementace AI:  AI výzkum je 

výpočetně náročný. Univerzity mimo velká národní centra mají často omezený přístup k HPC nebo 

GPU clusterům, které byly koncipovány zpravidla na jiný typ výpočtů. Plánuje stát vytvořit 

systémovou podporu pro sdílení nebo spolufinancování výpočetních zdrojů pro akademické týmy, 

např. centrální kapacity)?

Probíhá jednání o možnosti AI Gigafactory v ČR nebo rozšíření současného výpočetního centra 

IT4Innovations. Napojení na Lumi AI Factory ve Finsku je omezené.

16 Některé oblasti AI (např. reinforcement learning, bezpečnost, generativní modely) jsou personálně 

pokryty jen fragmentárně. Uvažuje stát o vytvoření koordinovaného programu (např. v rámci OP 

JAK nebo Národního plánu obnovy), který by podpořil tematicky komplementární týmy na různých 

univerzitách a jejich dlouhodobou spolupráci?

Ano, vedeme diskusi s MŠMT i dalšími partnery o vytvoření koordinovaného rámce, který by 

podpořil tematické clustery napříč univerzitami. Inspirujeme se zahraničními modely (např. 

německými AI centry excelence) a zvažujeme zapojení OP JAK, Plánu obnovy i Horizon Europe. 

Cílem je synergicky posílit oblasti, které jsou strategické a zároveň slabě pokryté. Klíčová je 

kontinuita a sdílení know-how mezi výzkumnými týmy.

17 Většina grantových titulů má horizont 2–3 let, což komplikuje budování stabilních AI výzkumných 

týmů na univerzitách. Uvažuje stát o víceletých (např. 5–7letých) programech specificky 

zaměřených na klíčové výzkumné směry v AI, případně o hlubších strukturálních změnách v této 

oblasti podobně jako to činí některé západní země?

Toto je mimo jiné předmětem jednání v rámci přípravy implementace AI strategie prostřednictvím 

zmíněného Ai virtuálního institutu s MSMT. Zde nyní jednáme o využití pětiletých programů pro 

financování Ai expertních týmů a jejich vědecké činnosti. Využití víceletých rámců považujeme za 

klíčové pro budování špičkových kapacit.



18 Dobrý den, můžete prosím více vysvětlit, jak  bude fungovat regulatorní sandbox, pro jaké 

subjekty bude určen, co konkrétně si v něm subjekty budou moci vyzkoušet, na jak dlouho a kolik 

cca subjektů v jednu dobu dokáže sandbox (i jeho podpora - technická / legislativní) obsloužit? 

Děkuji! 

Regulatorní sandbox bude umožňovat testování včetně výstupní zprávy pro další certifikaci, 

podrobnosti o fungování se připravují.

19 Řešení od českých firem často působí dražší než ta z Polska, Litvy nebo Maďarska. Jak můžeme 

lépe komunikovat jejich dlouhodobou hodnotu vůči cenově citlivým startupům a zůstat 

konkurenceschopní?

Potřebujeme lépe komunikovat přidanou hodnotu – např. vyšší úroveň bezpečnosti, transparentnost, 
compliance s AI Actem. Pomůže systematická validace přes evropské standardy a sandboxy. 
Chceme podporovat exportní aktivity a matchmaking přes CzechInvest a CzechTrade. 
Konkurenceschopnost není jen o ceně, potřebujeme více zdůrazňovat kvalitu a spolehlivost českých 
řešení.20 Dobrý den, jak moc by podle Vás měl jít český sandbox nad rámec pouhé kontroly souladu s 

checklistem podle AI Actu a plnit také roli metodického či podpůrného partnera při vývoji AI 

systémů? Jak byste toho příp. konkrétně docílili? Děkuji.

Sandbox má být podpůrným nástrojem, nejen checklist – očekává se spolupráce s Českou 

agenturou pro standardizaci a inspirace v zahraničí.

21 CEO Anthropicu (vývojáři chatbotu Claude) odhaduje, že v USA během 1-5 let přijde cca třetina lidí 

o práci. Už nyní propouští giganti Microsoft, Google, Amazon atp. Bude ČR pracovat i s tímto 

logicky plynoucím dopadem na zaměstnanost v Česku?

Seznamovali jsme se s mnoha studiemi na toto téma, nicméně jejich závěry dopadů na trh práce 
jsou zatím velmi odlišné, mnoho studií hovoří o tom, že většina z těchto míst může být nahrazena 
místy novými. Domníváme se proto, že je na přesné odhady ještě příliš brzy. Přesto však mohu ujistit, 
že tato rizika samozřejěmě vnímáme a nesmíme je podcenit. Proto koordinujeme s MPSV i MŠMT 
přípravu vzdělávacích a rekvalifikačních programů – zejména v digitálních dovednostech.Věříme, že 
při rychlé adaptaci pracovní síly a dobrému vzdělávání může mnoho nových pracovních příležitostí v 
ČR vzniknout. K tomu chceme maximálně napomoci. 

22 Existuje propojení s Ministerstvem kultury ohledně využívání AI v kreativním průmyslu? S MKČR je MPO v kontaktu, diskutovali jsme s nimi například i připomínky ke Kodexu EU. V AI 
strategii je kulturní oblast výslovně zmíněna jako sektor s potenciálem růstu. Cílem je pak 
samozřejmě nejen podpora nástrojů generativní AI, ale i ochrana duševního vlastnictví a etických 
principů. 

23 Jakou strategii by měly podle Vás v současné fázi – tj. v době přípravy národního zákona o AI a 

před plnou účinností AI Actu – zaujmout subjekty veřejné správy při zavádění AI nástrojů, aby 

postupovaly odpovědně a zároveň nezůstaly pozadu?

Subjekty veřejné správy by měly začít připravovat prostředí, nečekat na formální termíny; stát 

vytváří rámec pro koordinaci.

24 Pokud by již nyní chtěla některá státní organizace, nebo státem zřizovaná sama začít využívat AI 

systémy, sama si to zafinancuje. Dotaz: je nejáká možnost officiálního kuminikačního 

kanálu/skupiny a pod. Kde když se můžeme připojit pro aktuální informace tak abychom mohly 

správně a včas reagovat? případně i být součástí nejen pasivně?

Oficiální komunikační kanál se zvažuje,  aktuálně LinkedIn Honzy Kavalírka.

25 Přemýšleli jste někdy o tom udělat Státní fond AI, kde by třeba mohli lidé dedikovat své daně. Možnost zřízení AI fondu, který by investoval do transferu technologií i se zapojením univerzit, nyní 
zrovna řešíme s Evropskými institucemi. Mohlo by se jednat o fond, který spojí veřejné se 
soukromými prostředky a bude investovat do AI startupů. Uvidíme, jak budeme v této věci dále 
postupovat. 

26 Kde prosim sezenu nejake informace o volnych mistech na MPO ve Vašem týmu ? V tuto chvíli se uzavřelo první kolo výběrových řízení. Zájem byl velký, z čehož máme radost. 

Přesto je možné, že bude ještě jedno kolo, mnoho lidí napsalo i po termínu přihlášek. Nyní 

ministerstvo otevře přihlášky, realizuje pohovory a pak uvidíme, kolik míst ještě zbyde k obsazení. 

27 Prosím jaké budou další webináře v rámci AI Support? • 13.06.2025 08:00-09:00 Copilot, ChatGPT a další: Jak si vybrat správný nástroj pro firemní 

potřeby, host: Lukáš Benzl – ředitel ČAUI

• 29.08.2025 08:00-09:00 Jak zavést AI do procesů: pro firmy i jednotlivce - Jiří Jirman – 

impetroAI

• 19.09.2025 08:00-09:00 Jak digitalizovat pro každého - Adam Bárta

• 17.10.2025 08:00-09:00 AI pro osobní produktivitu - Vendula Šípková – konzultantka digitální 

strategie a AI nástrojů

• 14.11.2025 08:00-09:00 Příklady úspěšných implementací AI ve firmách i u jednotlivců - Tomáš 

D. Doležal – expert na AI řešení a digitální transformaci


